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Estem en moments de crisi. Ara toquen totes les campanes a
sometent i fins i tot aquells que negaven els símptomes fa pocs
mesos són ara els més apocalíptics  respecte la seva durada i
conseqüències. Ens toca remar però no en la direcció que
marquen els que ens han portat als esculls. Però lluny de negar
la gravetat del problema ni relativitzar les greus conseqüències
que se’n deriven sí que cal situar responsabilitats, necessitats
i possibles camins a seguir.

No hem sentit en el nostre país a ningú que assumeixi
responsabilitats per aquests darrers dotze anys en els que s’ha
viscut per sobre de les possibilitats reals, entenent per reals la
capacitat de produir béns i serveis. Hem vist que els guanys no
s’han repartit equitativament, ans el contrari, la majoria s’ha
endeutat per tal que uns pocs s’enriquissin molt. No tota la
responsabilitat ha estat fronteres endins, l’economia americana
i el seu endeutament són l’exemple d’una globalització per allò
 bo i per al dolent. Ara bé, mentre allà l’actual president ha
assenyalat responsables i obre mesures decidides per a la
reactivació econòmica sobre noves bases, aquí sembla que
haurem d’esperar. No està de més, ara i aquí, exigir responsabilitats
a aquells que se’n van aprofitar o no van exercir les seves
obligacions de vigilància: empresariat, bancs i governants en
primer lloc. Sols recuperarem la confiança si assumir les
responsabilitats esdevé una obligació per al futur.

En aquesta recerca per a trobar el camí per a sortir de la crisi
no ens valen les mateixes receptes que ens hi han portat. Alguns
que van quedar muts durant un temps ara tornen a parlar dient
el de sempre (desregulació, facilitats pe acomiadar, rebaixar
impostos als rics, etc.)  mentre continuen ocupant llocs influents
des d’on intenten emmascarar les seves responsabilitats
culpabilitzant a tots els ciutadans dels problemes que ells han
generat. De l’únic que, al nostre parer, en poden ser responsables
els ciutadans és de credulitat, que ens creguéssim que els duros
valien quatre pessetes. Tan sols canviant el rumb, posant el
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benestar dels ciutadans com a objectiu de l’economia i no el
guany d’uns, sempre els mateixos, podrem sortir de la crisi en
millors condicions de les que hi hem entrat.

El que cal avui és apostar per l’economia productiva, per ajudar
els emprenedors amb crèdits assequibles per tal que puguin
donar treball amb els seus projectes innovadors. Cal ajudar a
superar l’endeutament dels ciutadans per tal que puguin consumir
responsablement, concertar polítiques d’ocupació que donin
feina com a prioritat, fer de les noves tecnologies i del respecte
al medi ambient motor de progrés. I del benestar dels nens i la
gent gran un compromís col·lectiu, un pacte nacional, una garantia
que el nou camí no ens portarà als mateixos errors.

Des de l’Ajuntament de Girona estant, el nostre grup és conscient
que encara dominen les velles inèrcies. És cert que enguany
hem fet  una política de contenció de la despesa corrent, que
hem aprofitat el pla de finançament extraordinari del govern de
Madrid per ampliar les inversions que afecten positivament a la
ciutadania, però encara el que denunciàvem en el primer ple de
pressupostos del mandat, continua vigent. És a dir, la tossuderia
del partit majoritari en mirar el passat, en enyorar els “vells bons
temps” de quan gaudien de majoria absoluta. Això els porta a
frenar els canvis i a que ens vegin sovint  com un grup entre el
govern, “ells”, i l’oposició, “els altres”. No ens és fàcil continuar
però creiem que en moments difícils com aquests no podem
tirar la tovallola. La ciutadania ens va donar un mandat, sense
majoria absoluta de ningú, tocava governar plegats i ara, amb
una crisi que tan sols comença, ara més que mai cal posar-hi
coratge i voluntat.

Aquest és el compromís que tornem a renovar amb la ciutadania:
en temps difícils donarem el millor de tots nosaltres.

Joan Olóriz, 2n Tinent d’Alcalde,
portaveu del grup municipal d’ICV-EUiA a l’Ajuntament de Girona

OPINIÓ

La directiva del retorn, més coneguda
com la de la vergonya, i el pacte europeu
sobre la immigració i l’asil, reflecteixen el
consens al que han arribat tots els governs
europeus al voltant d’una mateixa política
migratòria. Consens que s’ha començat
a aplicar en diferents països, entre ells el
nostre. Però, junt amb la denúncia de
moltes de les mesures incloses en les
directives europees (per exemple,
l’establiment de més límits al
reagrupament familiar) crec que és
important ressaltar dos aspectes nous,
els quals havien estat pràcticament
absents en els discursos públics dels
últims anys a Espanya i a Catalunya.

Primer, molts discursos tornen a
criminalitzar a les persones estrangeres.
Per exemple, el discurs del ministre de

Treball i Immigració, senyor Corbacho,
quan insinua que, en temps de crisi, les
persones nacionals tenen prioritat sobre
les persones estrangeres per accedir al
mercat de treball. Aquests discursos
destil·len xenofòbia i racisme i,
malauradament, aniran a més en els
propers temps.

Segon, com que no es pot renunciar al
plus laboral de les persones estrangeres
per mantenir les pensions, la sanitat o
l’educació sostinguda amb fons públics,
es postula que cal seleccionar-les d’acord
amb característiques, suposadament
culturals, que garanteixin la seva integració.

Des del Departament d’Acció Social i
Ciutadania s’ha impulsat el Pacte Nacional
per a la Immigració que reconeix la

diversitat identitària, religiosa, lingüística
i ètnica de la societat catalana i aposta
per un projecte compartit de futur que
neixi des de la participació i on es pugui
viure des d’una certa diferència. Però, en
temps de crisi, els sectors socials més
febles són els que més la pateixen. Les
dades mostren que les persones
estrangeres estan sofrint especialment
els efectes de la recessió i de la crisi
econòmica.

Per això, és immoral i èticament reprovable
mantenir discursos públics que
criminalitzen i estigmatitzen als sectors
socials més febles per donar cobertura
política i social a propostes racistes i
antidemocràtiques com les que s’estan
proposant a mode de globus sonda per
la nova Llei d’Estrangeria.

Una nova Llei d’Estrangeria,
un nou discurs per fer-la possible
Ignasi Vila, president del GRAMC

En els darrers anys, la ciutat de Girona
ha vist incrementar sensiblement la seva
població. Això ha fet multiplicar també el
número de vehicles a motor, de bicicletes,
de vianants,etc.  Però aquest creixement
ha comportat més problemes de seguretat
relacionats amb la mobilitat. Protegir els
vianants, especialment criatures i gent
gran, i també els ciclistes, han de ser
dues clares prioritats.

Les persones que fan els seus
desplaçaments a peu o en bici han vist
millorar substancialment els seus espais
d’ús preferent o exclusiu. S’han eixamplat
voreres, s’han implantat noves zones de
vianants, s’han urbanitzat nous sectors
amb molt més espai per a caminar,
passejar o pedalar... Però continuem tenint

punts d’alt risc per a la seguretat de
vianants i ciclistes. Per exemple, els passos
de vianants de la plaça dels Països
Catalans en direcció a la Creueta o el
pont de Pedret en direcció a Palamós,
que són altament perillosos per la manca
de regulació semafòrica i un insuficient
enllumenat. A part de més llum o semàfors,
en aquests i altres punts seria convenient
implantar nous reductors de velocitat, ja
siguin passos de vianants elevats, ja siguin
reductors asfàltics del tipus “esquena
d’ase”, que s’han demostrat molt efectius
per a pacificar el trànsit.

També caldria millorar la delimitació entre
els espais de vianants i ciclistes, per tal
de no provocar conflictes entre uns i altres.
No pot ser que un ciclista circuli per una

vorera sense carril bici a velocitat
considerable esperant que avis o criatures
s’apartin. O travessi pujat sobre la bicicleta
un pas de vianants sense semàfor pensant
que els vehicles a motor ja s’aturaran,
perquè la seva preferència només la té
baixant de la bici i travessant a peu. Més
enllà de l’amabilitat que es pugui esperar
dels altres, cal més educació vial per a
tots, sigui com sigui que ens moguem.

Protegir vianants i ciclistes,
una prioritat
Jordi Córdoba, arquitecte tècnic i tècnic de l’administració pública
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Després d’un llarg debat on ha participat
tota la comunitat educativa, el Consell
Escolar Municipal va aprovar el gener la
nova zonificació de Girona que divideix la
ciutat en tres sectors únics, tant per als
centres de primària com per als de
secundària, públics i concertats. D'aquesta
manera apostem per a que l’alumnat no
s’hagi de moure de la seva zona, si no ho
vol, dels zero als divuit anys i així millorar
la continuïtat educativa d’una etapa a una
altra. Hi haurà més centres educatius de
proximitat a triar i s’igualen les possibilitats
d’escollir centres a tots els barris.

Acompanyen aquest canvi altres mesures
per millorar la qualitat educativa com la
proposta d'un màxim de vint alumnes per
aula en algunes escoles. També apostem
per millorar la distribució dels alumnes
arribats fora del termini d'inscripció i dels
alumnes amb necessitats especials. La
proposta consisteix a marcar un màxim
per aula i per centre. Aquestes mesures
entren en funcionament en la preinscripció
del curs 2009/2010.

Des d’ICV-EUiA continuem desenvolupant
les línies estratègiques que vam marcar a
l’inici de la legislatura i que aposten per
un canvi d’estil i de projecte per fer de
l’educació una prioritat de la ciutat.

Nova
zonificació
de les escoles

El codesenvolupament:
una eina per a
la cooperació i
la integració

Amb la creació de la Comissió de
Codesenvolupament es pretén donar
protagonisme a la població nouvinguda
en la cooperació al desenvolupament entre
les societats del Nord i els països d’origen,
possibilitant la vinculació de les persones
nouvingudes amb les polítiques de
desenvolupament que es porten a terme
en el seu país d’origen.

Aquest programa és també una eina
d’integració i coneixement mutu, doncs el
que es pretén és reforçar el treball en
xarxa. Té, per tant, una doble vessant:
treball contra l’exclusió social dels
nouvinguts i treball per la cooperació.

Des de l’Ajuntament hem impulsat un
conjunt d’actuacions educatives agrupades
sota el nom de “Donem la volta a les
escoles” per afavorir la transformació social
i educativa d’alguns centres de la ciutat.
En concret es tracta d’aconseguir que 8
centres educatius de la ciutat tornin a
recuperar el prestigi i siguin atractius
educativament per a totes les famílies dels
seus barris.

Ja estan en marxa alguns projectes
d’innovació, com el de Noves Tecnologies
de la Comunicació audiovisual del CEIP
Dalmau Carles o el Pla Experimental de
Llengües Estrangeres “We are the artists”.
Des de l’Àrea hi hem sumat el Programa
Montsalvatge per al  CEIP Santa Eugènia
d’educació musical, vinculat amb l’Escola
Municipal de Música. Té  per objectiu que
cada alumne de l’escola acabi aprenent a
tocar un instrument i formar una orquestra,
tot potenciant  les seves habilitats
d’aprenentatge.  S’ha començat a aplicar
aquest curs i gradualment s'anirà
implantant per completar-se el curs 2012-
2013. Es compta amb el suport de la
Universitat de Girona, entre d’altres entitats,
i el seguiment de l’Observatori per a
l’Equitat Educativa de la ciutat.

El programa
Montsalvatge

Classe de guitarra

Núria Terés
Regidora d’Educació i Cooperació

Les energies
renovables
en marxa

El ruixat als arbres des d’un camió cistella
amb insecticides químics era una imatge
habitual als carrers en arribar la calor.
Estudis de toxicologia demostren que
l’exposició breu a nivells molt alts d’aquests
compostos pot afectar al sistema nerviós
i reproductiu dels mamífers. Mareig, mal
de cap i cansament són els símptomes
habituals d’una intoxicació lleugera.
L’alternativa a aquests productes, tal i com
passa en l’agricultura, és un canvi de
concepte i treballar d’una forma eco-lògica.

En comptes de lluitar contra la natura
aplicant productes biocides es tracta
d’usar la natura per tal que aquesta
s’autoreguli. Es poden tractar les plagues
més habituals com el pugó, la psila, el
cotonet, l’aranya roja, els àcars i el tigre
del plataner.

A Girona, en una experiència pilot feta
l’estiu de 2008, es van introduir 160.000
insectes beneficiosos amb uns resultats
excel·lents, evitant el vessament de químics
a vint carrers de la ciutat. Enguany, es
preveu estendre la jardineria ecològica a
tots els carrers i places del casc urbà amb
la introducció de dos milions d’insectes
beneficiosos repartits entre els arbres.
Això permetrà eradicar de forma total els
insecticides químics, afavorirà la
biodiversitat i, sobretot, la nostra salut.

Lluita contra
els químics

Estem desplegant de forma intensa el Pla
energètic aprovat l’any passat. Com que
la millor energia és la que no es consumeix,
hem començat reformant les calefaccions
de totes les escoles, sectoritzant les aules,
millorant els aïllaments –sobretot el de les
finestres- i posant vàlvules termostàtiques
als radiadors. També s’ha renovat la
calefacció del Centre Cívic Onyar i aviat
es farà el mateix amb el Centre Cívic de
Sant Narcís. En total hi haurà un estalvi
del 20% del consum tèrmic en aquests
equipaments.

S’han instal·lat captadors solars a les
piscines de Palau i Can Gibert, als
pavellons de Torres de Palau, Pont Major
i Fontajau, al Centre Cívic del Pont, a les
escoles bressol Garbí i el Tren, a l’escola
de Taialà i també a la depuradora. Tot
plegat suposa més de 400m2 de captació
solar que generaran aigua calenta. Així
mateix,  s’han començat a implantar
instal·lacions solars fotovoltaiques allà on
es pot aprofitar el sol per generar
electricitat neta. Els primers exemples són
la potabilitzadora d’aigua, la biblioteca Just
Casero i el Centre cívic del Ter i hi ha en
tràmit la instal·lació del pavelló de Palau.
L’objectiu final és assolir un 20% d’estalvi
i un 20% d’energia renovable el 2020, tal
i com va aprovar el Ple Municipal.

El consum global d’aigua potable s’ha
reduït un 7% en els mesos posteriors a la
sequera, fet que demostra que la penúria
viscuda ha servit perquè ens
conscienciéssim de la necessitat d’estalviar
aigua. També l’Ajuntament ha après
algunes lliçons. En aquests moments les
fonts ornamentals s’estan reconvertint per
funcionar amb un circuit tancat d’aigua i
les piscines han canviat el tractament amb
clor pel d’ozó.
El canvi en la jardineria urbana és el que
ha tingut més repercussió en el consum
d’aigua. S’ha posat en marxa un pla per
automatitzar i telecomandar els sistemes
de reg. Això permetrà que la quantitat del
reg variï en funció de la humitat de l’aire
i la pluviometria i controlar exactament
l’aigua aportada en cada indret. Alhora,
s’han abandonat les plantes i flors de
temporada que requerien grans
aportacions d’aigua i s’estan substituint
per plantes mediterrànies adaptades a la
sequera estival. Poc a poc, la fesomia dels
parcs canviarà, deixarem de veure
l’exuberància floral de les plantes nòrdiques
i redescobrirem la bellesa subtil de la
nostra flora, sovint amb floracions més
curtes i austeres però plenes de significat
per entendre el nostre paisatge.

Les lliçons
de la sequera

Creant energiaJardins amb vegetació d’aquíTractament natural contra les plagues

EDUCACIÓ I COOPERACIÓ

Enric Pardo
Regidor de Medi Ambient i
Sostenibilitat

MEDI AMBIENT I SOSTENIBILITAT
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La Xarxa,
un model

L’ampliació del centre d'acollida La Sopa
de Girona avança i aquest mes d’agost
acabarà la primera fase. S’ha comprat la
casa adjacent, s’ha buidat i se n’ha reforçat
l’estructura per poder realitzar la tan
desitjada ampliació. La segona fase
s’acabarà a principis del 2010 i es
concentrarà en les actuals dependències,
on es preveu fer una important redistribució
d'espais. Tota la remodelació tindrà un
cost d'uns 1,2 milions d'euros i augmentarà
el servei amb 30 noves places. La voluntat
és que aquestes places es destinin a
persones amb baixa exigència i que posen
traves a assumir un pla de treball.

També s’ampliaran fins a 50 les places
actuals per a les persones que segueixen
un pla de reinserció, tan laboral com
vivencial. Cal tenir en compte que, a més,
hi ha tres pisos assistits amb tretze places,
que se n’hi afegiran set més en altres dos
pisos.

Ampliació
de “La Sopa”

La Xarxa de Centres Cívics de Girona és
el fruit d’una aposta municipal i veïnal que
va generant dia a dia un model en el qual
la cultura és un element viu per a la relació
comunitària, l’articulació territorial i la
cohesió social. El nostre grup municipal,
que té la responsabilitat de dirigir-los, vol
consolidar i fer créixer la Xarxa de Centres
Cívics com el model d’equipament de
proximitat de l’Ajuntament de Girona. I, per
tant, cal arranjar els equipaments existents
i crear-ne de nous.

Aquest 2009 millorarem les instal·lacions
del Centre Cívic Onyar i del Centre Cívic
Sant Narcís. Però els recursos humans de
la Xarxa són el principal motor del progrés,
la seva implicació són un exemple i un
estímul per a la participació ciutadana.

Des de la seva implantació a finals de
2006, el nombre de persones grans que
utilitzen la teleassistència no ha parat de
créixer. A la ciutat ja són gairebé mil usuaris
que fan ús d'aquest servei municipal a
través del qual, tan sols prement un botó,
poden avisar als encarregats del servei si
necessiten ajuda.

De les 982 persones que tenen l'aparell
a les seves llars, la majoria són dones
d'entre 76 i 85 anys que, encara que viuen
soles, tenen un bon nivell d’autonomia i
poden valer-se per si mateixes. També
s’han instal·lat gairebé una vintena de
dispositius de seguretat que alerten al
teleoperador/a si la nevera fa moltes hores
que no s’ha obert. Prenent com a referència
una acció tan quotidiana com aquesta es
pot evitar que un desmai o una caiguda
passin desapercebudes fins a dies més
tard, amb l’avantatge d’una mínima invasió
de la privacitat.

S’universalitza
la teleassitència

El Centre Jove
de Salut es consolida

CCívic Sant NarcísUn suport a la gent gran“La Sopa”

Joan Olòriz
 2n Tinent d’Alcalde i Regidor
de Polítiques Socials

POLÍTIQUES SOCIALS

1.174 visites durant el 2008 (+ 30% respecte el 2007)

Les consultes més freqüents són sobre salut
sexual, seguides de les atencions psicològiques.

de debò · 6NOTÍCIES

Devesa: aparquem
les controvèrsies

És cert que les societats que avancen
són aquelles que prioritzen els acords
sobre els temes de consens i aparquen
els temes que generen controvèrsia. Els
uns enforteixen el sentiment de comunitat
i els altres el divideixen. La Devesa és un
bon exponent d’aquesta tesi. Les tres
forces polítiques que formen el Govern
municipal ens vam posar d’acord que calia
un Pla d’usos que donés un impuls a
aquest parc urbà i que aquest es decidís
de forma participativa. El conjunt de

propostes aportades durant el procés
mostra un elevat grau d’acord. La majoria
de les aportacions són complementàries
i integrar-les no genera més complicació
que la pressupostària que, com sempre,
és el sostre de la imaginació. Tan sols un
tema ha generat controvèrsia de forma
indiscutible entre la ciutadania: el nou
pavelló esportiu. Respecte a aquest tema,
ICV-EUiA, com un bon nombre de veïns
i veïnes, ha mantingut una postura
contrària a situar nous edificis dins el parc.

Però més enllà de les nostres posicions,
ens sembla que, donat el sostre
pressupostari que tenim, el més assenyat
és integrar en el Pla d’Usos els aspectes
sobre els quals hi ha consens i deixar de
banda aquells que, com el pavelló, lluny
d’aplegar voluntats ens divideixen.

La frontissa de Santa
Eugènia sense el vial
de les Hortes

Des del grup municipal d’ICV-EUiA veiem
amb satisfacció el projecte d'urbanització
de la frontissa de Santa Eugènia en el
tram entre el carrer Costabona i l'avinguda
Santa Eugènia, ja que descarta el vial de
les Hortes que preveia el Pla General.

La necessitat d’arranjament de la Frontissa
de Santa Eugènia podia haver estat la
porta de darrera per on entrés el vial, una
via ràpida que va ser dibuixada fa anys en

el Pla general. Des de l’inici ICV-EUiA s’hi
va oposar perquè, al nostre entendre,
aquest vial no s’atenia a cap criteri de
sostenibilitat i agreujaria el nivell de trànsit
i contaminació dins la ciutat.

L’actual acord de govern d’urbanització
està dirigit per aconseguir que l’espai
urbà sigui per a l’ús i gaudi del veïns.
En la fase 1 el vial central tindrà prioritat
invertida amb preferència als vianants,

una amplada de tres metres i se situarà
a nivell alçat i amb una limitació de velocitat
de 30 Km/h. Tot el sector estarà ordenat
amb grans espais lliures i espais dedicats
a la mainada per afavorir la vida social.
Creiem que aquest és un pas en la bona
direcció per aconseguir una millor qualitat
de vida en un dels barris més necessitats
de la nostra ciutat i també un pas efectiu
cap a la protecció de les Hortes.

Mocions presentades i aprovades:
• Moció on recollíem la nostra preocupació per l’aplicació de la Directiva del Retorn i
del Pacte Europeu d’Immigració (Directiva de la vergonya).

• Crítica al servei de Renfe de la línia Girona-Barcelona i petició que se’n faci una
millora.

• Per un millor finançament dels municipis.

• Girona a la Xarxa d’Alcaldes per la Pau, amb la voluntat de treballar internacionalment
per a despertar la consciència sobre l’abolició de l’armament nuclear a l’horitzó del
2020.

Mocions
El grup municipal d’ICV-EUiA ha promogut i/o recolzat diferents mocions vinculades al nostre caràcter d’esquerra verda catalana:

Mocions recolzades:
• Moció presentada pels sindicats amb el
títol "Per un treball digne".

• Moció de reconeixement dels 100 anys
de l’estelada i de la marxa per
l’autodeterminació feta a Brussel·les.
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TEMA CENTRAL

Una nova cultura
cap al decreixement

Si durant la passada sequera la reducció del consum d’aigua
era una bona notícia, perquè no acceptem com igualment bo
que baixi el consum de petroli, electricitat o gas? És una crisi
per als qui el venen però és un innegable gran estalvi pel planeta,
un respir. I també és alleujament per als seus habitants, enfollits
per una febre consumista, animada amb fortes dosis de publicitat
i d’insatisfacció personal, que ens mantenia en la necessitat de
treballar frenèticament. Tot per continuar amb un ritme de consum
creixent d’uns béns, matèries i energia que estaven molt, però
molt, per damunt d’allò que l’ONU considera les necessitats
bàsiques de tot esser humà.

Òbviament, darrera de cada estalvi hi ha una empresa que baixa
vendes i hi ha una disminució de les rendes, tant de l’empresari
com dels treballadors, que en alguns casos poden comportar
situacions socials crítiques i drames personals gens
menyspreables. Per això resulta bàsic que siguem capaços de
distingir i potenciar, fins i tot en temps de crisi, aquells serveis
bàsics que ens donen protecció, benestar i progrés però van

deslligats del consum de béns materials: l’educació, la sanitat,
la protecció social, el coneixement, etc. Aquests són els aspectes
que, juntament amb la disponibilitat d’aliments, aigua, energia
i habitatge, cal garantir per aconseguir una societat més austera
però alhora més equitativa.

ASSEGURAR EL MÉS ESSENCIAL
Si podem tenir accés a un hortet, cal que aprenguem rudiments
d’agricultura ecològica. Si no, podem arribar a algun acord amb
un/a pagès/a per tal de poder adquirir els productes directament.
Una alternativa és organitzar-se en algun grup o cooperativa de
consum que tingui aquest lligam amb productors directes. A
més, instal·lar-nos un sistema de recollida d’aigües plujanes o
tenir controlades les fonts naturals més properes ens pot permetre
un autoabastament per a l’ús de boca.

EVITA ENDEUTAR-TE
Els interessos se’t poden menjar. Si tens deutes la màxima
prioritat és liquidar-los avançadament. Si necessites diners
recorre a persones de confiança que te’ls puguin deixar. Si no
et queda més remei que endeutar-te fes-ho pel mínim de capital
i el mínim de temps d’amortització possible i posa’t el seu retorn
com a màxima prioritat. Calcula que puguis assumir la quota si
els interessos pugessin per damunt del 10 o el 15%.

COMPARTIM
Organitzem-nos per fer junts allò que no podem fer sols. Els
serveis comunitaris i els mecanismes de solidaritat seran el
principal instrument de supervivència en aquesta nova situació.
Comparteix cotxe, eines, telèfon, internet, un hort i, perquè no,
la casa. Els nous temps també ens obliguen a allargar la vida
dels béns. Busca establiments reparadors, recuperadors o de
segona mà. Si tens objectes que t’han esdevingut inútils,
intercanvia’ls.

Oblida tots els comportaments irracionals dels darrers anys:
targetes de crèdit, vols a baix preu per donar-se capricis, canviar
de cotxe cada cinc anys, sopars a restaurants, joies, vins i licors
de categoria. Tria bé la roba i el calçat. Que allò que compris
sigui el màxim de funcional i durader. El consumisme s’ha acabat
i ara cal consumir allò que necessitem.

PRODUEIX LA TEVA ENERGIA
Instal·la algun sistema de producció d'energia que no depengui
de les xarxes, com poden ser molins de vent domèstics o nàutics,
panells d'energia solar, calefacció amb biomassa (llenya, estelles,
etc.), qualsevol producció per petita que sigui et fa més lliure.
Si tens sol i un balcó, terrassa o pati prova la cuina solar, funciona
tant a l’hivern com a l’estiu.

NOUS VALORS
Rebaixa les expectatives i assaboreix cada fita de decreixement
assolida. Després de tants anys d’estrès, el decreixement ens
ofereix l’oportunitat de tornar a veure el ritme natural de la vida.
Valora amb uns nous ulls tot allò que no passa pel sistema
econòmic, pel valor de canvi, per la moneda o la moda: el temps
lliure, meditar, passejar, la cultura, el coneixement, l'exercici, el
contacte amb la natura, parlar amb els altres, dedicar més temps
a la família, estimar-se, etc.

Per afrontar els canvis que vindran, la competència dels darrers
temps ha de donar pas a la cooperació i l’individualisme a la
solidaritat. El decreixement és una mala notícia per al sistema
capitalista però et sorprendrà el que et pot aportar com a
aprenentatge personal i col·lectiu.

Vols més idees i vols compartir-les? Llegeix el “kit de supervivència
per a la crisi” a www.dedebo.org .
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La bona tasca que continua realitzant
l’Equip Municipal de Promoció de la Salut
(EMPSA), adscrit a l’àrea de Polítiques
Socials, ha fet que Girona sigui la segona
ciutat catalana que promociona la salut
dels seus habitants. L’objectiu de l’Equip
és promocionar estils de vida saludables
en la població i les actuacions es
divideixen per franges d’edat, abastant

tots els col·lectius, des de nadons i infants,
passant per adolescents, adults, fins a la
gent gran. Enguany des de l’EMPSA
també s’han fet altres activitats com La
Taula d’Educació per a la salut, formada
per professionals de l ’Equip, la Secretaria
General de la Joventut, Creu Roja Joventut
i l’Associació Comunitària AntiSida de
Girona. S’ha treballat en la sensibilització

dels joves a través d’actes públics com
les Fires de Sant Narcís, el Dia contra la
SIDA, la Festa major de la UdG i la
campanya conductor alternatiu). També
s’ha incidit amb col·lectius en situació de
risc i treball comunitari.

Girona, segona ciutat
de Catalunya en
promoció de la salut

Punt d’informació

Des del grup municipal d’ICV-EUiA fem
una crida al cessament de tota violència
en el conflicte àrab-israelí. Creiem que és
necessari recuperar l’esperit d’Oslo, i
fomentar el diàleg i els ponts d’enteniment
entre ambdues comunitats. Per aquest
motiu, mostrem el nostre suport a les

ONG, entitats, grups i persones que, tant
a Israel com a Palestina, animen processos
de pau i denuncien les vies militars. En
aquest sentit, des de la Regidoria de
Cooperació es va promoure l’aportació
de 5.000 euros a UNRWA, l’agència de
les Nacions Unides encarregada de

l’assistència als refugiats palestins,
gestionada a través del  Fons Català de
Cooperació al Desenvolupament. També
diversos membres del grup municipal vam
donar suport a la manifestació per la pau
a l’Orient Mitjà del passat gener a Girona.

Per la pau
a l’Orient Mitjà

Manifestació a Girona

De les tres escoles bressol projectades
en el pla de mandat (2007-2011), enguany
se’n comença la construcció de dues. La
primera es farà al barri de Montilivi, al solar
que hi ha entre els carrers Josep Bosch,
Àngel Serradell i Palau Sacosta, prop de

la plaça Ciutat de Figueres. La segona
es construirà al sector Güell-Devesa, a la
plaça Mela Mutermilch. De cares al 2010
es preveu construir una nova escola
bressol a Domeny, que se situarà al costat
del nou col·legi de primària del barri.

Amb aquestes noves escoles bressol
arribarem a ofertar un 30% de places a
infants de  0-3 anys, el que ens situa en
la franja alta de tot Catalunya.

Noves escoles
bressol a la ciutat

Futura escola bressol a Montilivi

El compostatge casolà és la millor opció per reciclar la poda,
les restes del jardí, hort o terrassa i les restes orgàniques de
menjar i cuina que es produeix en una llar. Aquests residus
poden tornar a enriquir la terra d’on han sortit mitjançant el
compostador que transformarà les deixalles en un adob ric en
nutrients.

La campanya pel compostatge casolà, promoguda per l’Àrea
de Medi Ambient entre  juny i novembre de 2008, va servir per
repartir 83 compostadors de 420 litres entre les llars amb hort
o jardí als barris de Palau, Montilivi, Montjuïc, Fontajau, Taialà,
Germans Sàbat i Domeny. Els compostadors es van repartir,
mitjançant sis tallers demostratius, durant els quals els inscrits
rebien assessorament personalitzat a les seves llars. També es
van lliurar deu compostadors de 1050 litres a set centres
educatius de la ciutat i el professorat d’aquests centres han
rebut assessorament per tal de fer un bon ús del compostador
i poder-ho relacionar amb els horts escolars.

Atès l’èxit de la campanya, aquest 2009 es repetirà amb l’arribada
del bon temps.

Apostem
pel compostatge
casolà

Compostador casolà

Des de les àrees d’Educació i Medi Ambient hem dut a terme
un seguit de projectes per tal de reduir el consum energètic i
l’emissió de CO2 a les escoles. L’aposta més important ha estat
la col·locació d’una caldera de biomassa al CEIP de Vila-roja
que funciona amb estella vegetal. La caldera ha substituït una
caldera de gasoil que suposava un cost anual de 8.500 euros.
Per contra, amb la de biomassa, el cost serà de 2.500 euros,
estalviant 5.500 euros cada any. És la primera caldera d’aquest
tipus instal·lada als centres escolars de Girona i segueix les línies
estratègiques del Pla Energètic.

Aquest tipus de caldera s’anirà implantant a la resta d’escoles
a mesura que s'hi pugui anar invertint. A més del benefici
econòmic, també hi ha un menor perjudici ambiental, ja que
funciona amb una energia renovable que no produeix emissions
de CO2 afegides a l'atmosfera. Amb aquestes actuacions també
s’incideix en la sensibilització ecoambiental de tota la comunitat
educativa i l’alumnat esdevé un agent actiu per al canvi.

Estalvi energètic
a les escoles

Caldera de biomassa de l’escola de Vila-roja

L’EMMUS s’insereix als barris
Des d’aquest curs l’Escola Municipal de Música ha començat
un procés de descentralització per tal d’anar arribant als
barris de la ciutat. Aquest curs el CEIP Santa Eugènia ha
començat acollint les aules de sensibilització per a infants.

Programa Caleidoscopi
A través d’un conveni amb el Departament d’Educació, els Instituts
d’Educació Secundària poden recuperar la figura dels aprenents
a través de serveis municipals i altres empreses i tallers de la ciutat.
Així, l’alumnat d’ESO disposa la possibilitat de fer pràctiques
combinades amb l’escolarització.
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